
يك��ي از مهم ترين موضوعاتي كه در تمام س��ال هاي 
گذش��ته به يك چالش مهم براي اقتص��اد ايران بدل 
شده، پايين بودن ميزان س��رمايه گذاري هاي جديد 
چه داخلي و چه خارجي بوده است. تحت تاثير همين 
موضوع است كه نامگذاري س��ال جديد با محوريت 
سرمايه گذاري مي تواند افقي جديد پيش روي اقتصاد 

ايران در 1404 قرار دهد.
در سال هاي گذشته بي ثباتي در برخي شاخص هاي 
كلان در اقتص��اد ايران و البته جابه جايي قيمت ها در 
بازارهاي مهم، موجب ش��ده كه از سويي بسياري از 
سرمايه گذاران ريسك ورود به حوزه هاي جديد را بالا 
بدانند و از سوي ديگر مردم ترجيح دهند منابع مالي 
خود را به جاي ورود به فعاليت هاي مولد به حوزه هايي 
چون طلا و دلار وارد كنند كه در مدتي محدود، سودي 

بالاتر به آنها ارايه مي دهد.
ب��ه اي��ن دلي��ل اس��ت ك��ه كار دولت ب��راي جذب 
س��رمايه گذاري جديد بسيار دش��وار خواهد بود و بر 
اساس آنچه از سوي س��ازمان برنامه و بودجه مطرح 
شده، براي رسيدن به رشد اقتصادي هدف گذاري شده، 
نياز به منابع مالي بسيار بالايي خواهد بود. رييس امور 
اقتصاد كلان سازمان برنامه و بودجه كشور گفت: براي 
تحقق اهداف رشد اقتصادي در سال 1404 بالغ بر ۷ 
هزار و ۹00 همت منابع مالي مورد نياز است. علاءالدين 
ازوج��ي در گفت وگويي درباره راه هاي تحقق ش��عار 
»سرمايه گذاري براي توليد« اظهار داشت: در موضوع 
س��رمايه گذاري س��ه بحث عمده وجود دارد؛ اينكه 
نظام تامين مالي به چه نحوي باش��د، چه سازوكاري 
براي تسهيل سرمايه گذاري وجود دارد و سوم اينكه 
شاخص هاي كلان اقتصادي تا چه ميزان ثبات داشته 
باش��د. وي با يادآوري اينكه طبق قانون برنامه هفتم 
وزارت اقتصاد موظف است برنامه سالانه تامين مالي هر 
ساله برنامه را به دولت ارايه بدهد، افزود: از سال گذشته 
اين كار آغاز شد و امسال مباحث آن نهايي و مشخص 
ش��ده كه كل منابع مالي مورد نياز سال 1404 دولت 
به چه اندازه اي خواهد بود و از چه بازارها و بخش هايي 

بايد تامين شود.
ازوجي با بيان اينكه براي فعالان اقتصادي و به خصوص 
شركت هاي بزرگ مشاركت بازار سرمايه و نظام بانكي 
در تامين مالي سرمايه گذاري اهميت ويژه دارد، افزود: 
بخش عم��ده اي از آيين نامه ه��اي مربوطه در دولت 
و ش��وراي ملي تامين مالي مصوب شده و در مرحله 
اجرا قرار گرفته اس��ت و اميدواريم منجر به تحركات 
خوبي در حوزه س��رمايه گذاري شود. وي تاكيد كرد: 
براساس برآوردهايي كه سازمان برنامه و بودجه كشور 
انجام داده، بالغ بر ۷ ه��زار و ۹00 هزار ميليارد تومان 
منابع مالي مورد نياز سرمايه گذاري براي اهداف رشد 
اقتصادي در سال جاري است كه بايد از طريق سيستم 
بانكي، بازار س��رمايه، صندوق توسعه ملي، اعتبارات 
عمومي دول��ت، س��رمايه گذاري خارج��ي و بخش 
خصوصي و حتي بنياده��ا و نهادهاي مختلف تامين 
شود. رييس اقتصاد كلان سازمان برنامه و بودجه سهم 
بخش بانكي از اين منابع را حدود 1۵00 همت عنوان 
كرد و گفت: 10 درصد تامين مالي نيز به بازار سرمايه 
و بخش ناچيزي هم به جذب سرمايه گذاري خارجي 

اختصاص دارد.
ازوجي در عين ح��ال اين را گفت كه بي��ش از ۵00 
همت از سرمايه گذاري هاي مورد نياز از طريق بودجه 
عمراني دولت در سال جاري محقق مي شود و از آنجا 
كه بخشي از اين رشد اقتصادي و سرمايه گذاري بايد از 
طريق تخصيص اعتبار تملك دارايي هاي سرمايه اي در 
قانون بودجه محقق شود، مقرر شد در نيمه اول امسال 
بودجه عمراني به صورت كامل تخصيص داده شود. وي 
به تصويب آيين نامه توسعه مشاركت عمومي خصوصي 
در دولت اشاره كرد كه در آن ساز و كاري براي همكاري 
بخش خصوصي در تامين مالي پروژه هاي عمراني ديده 
شده است و انتظار مي رود به تسهيل سرمايه گذاري در 
كشور كمك كند. رييس اقتصاد كلان سازمان برنامه 
و بودجه اظهار داشت: هدايت منابع حاصل از تبصره 
مربوط به افزايش توليد و اشتغال ملي و استاني ديگر 
برنامه دولت براي تحقق رشد اقتصادي در سال جاري 
است. ازوجي ادامه داد: بالغ بر 1۵0 هزار ميليارد تومان 

منابعي اس��ت كه اكنون در اختيار سيس��تم بانكي و 
دستگاه هاي اجرايي است براي افزايش سرمايه گذاري 
در بخش خصوص��ي و مي توان از اين طريق نيز بحث 

سرمايه گذاري و رشد اقتصادي را دنبال كرد.
در چني��ن فضايي دولت ت��لاش كرده ت��ا مقدمات 
جذب س��رمايه گذاري خارجي را فراهم كند. در اين 
حوزه از س��ويي مذاكرات جديد با امريكا آغاز ش��ده 
كه اميدواري وجود دارد كه ب��ه رفع تحريم ها منجر 
ش��ود و از س��وي ديگر پيگيري جدي براي تصويب 
لوايح اف اي تي اف نيز دنبال شده كه اميدواري هايي 
وجود دارد كه مجمع اين بار با آن موافقت كند. معاون 
حقوقي رييس جمهوري با تاكيد بر ايجاد فضاي مثبت 
براي تصويب پالرمو در مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام گفت: دولت معتقد اس��ت روان شدن مراودات 
بين المللي، سرمايه گذاري ها، كسب و كارها با هدف 
تس��هيل امور مردم، نيازمند تصوي��ب اين دو لايحه 
است. حجت الاسلام مجيد انصاري با اشاره به بررسي 
كنوانسيون پالرمو و CFT در كميسيون هاي تخصصي 
مجمع تشخيص مصلحت نظام و انجام بررسي هاي 
كارشناسي در اين زمينه اظهار كرد: در جريان جلسه 
گذشته، برخي اعضا با طرح ابهامات و اشكالاتي كه با 
ارايه توضيحات كارشناس��ان همراه و تا اندازه زيادي 
نگراني ها رفع شد. انصاري با اشاره به ايجاد فضاي مثبت 
در مجمع تشخيص مصلحت نظام براي تصويب پالرمو 
در مجمع اظهار كرد: دولت معتقد اس��ت روان شدن 
مراودات بين المللي، سرمايه گذاري ها، كسب و كارها 
با هدف تس��هيل امور مردم، نيازمند تصويب اين دو 

لايحه است.
معاون حقوقي رييس جمهوري ب��ا تاكيد بر اهميت 
تصويب دو لايحه CFT و پالرمو تصريح كرد: كشورهاي 
طرف قرارداد اي��ران به اين معاهدات پيوس��ته اند و 
الزاماتي وجود دارد كه كش��ورهاي عضو بايد رعايت 
كنند، وقت��ي ايران ب��ه اين معاه��دات نمي پيوندد، 
محدوديت هايي براي مراودات اقتصادي ايجاد مي شود 
تا جايي كه در س��فرهاي خارجي تيم هاي اقتصادي 
دولتي و خصوصي، كش��ورهاي دوس��ت و همسايه 
توصيه مي كنند تا ايران زودتر به اين معاهدات بپيوندد 
تا مشكلات مراودات و قراردادهاي اقتصادي حل شود. 
انصاري يادآور ش��د: پالرمو مربوط به مبارزه با جرايم 
سازمان يافته و جمهوري اسلامي از فعالان مبارزه با 
اين نوع جرايم مثل قاچاق مواد مخدر، قاچاق انسان، 
قاچاق اسلحه است و حتي قرباني برخي از اين اقدامات 
از س��وي باندهاي تبهكار بين المللي اس��ت و در اين 
شرايط سزاوار نيست جمهوري اسلامي با نپيوستن به 
اين كنوانسيون ها خود را در معرض اين اتهام قرار دهد 
كه اساسا نمي خواهد با سازمان هاي بين المللي در اين 

زمينه همكاري كند. عضو مجمع تشخيص مصلحت 
نظام تصريح كرد: البته ملاحظات همه ابعاد اين موضوع 
ديده شده است و بنابراين پيوستن به اين كنوانسيون ها 

هيچ مشكلي براي منافع ملي ايجاد نمي كند.
همزمان در مجلس نيز از ثبات اقتصادي به عنوان يك 
موضوع بسيار مهم ياد مي شود كه بايد چه در مذاكرات 
و چه در سياس��ت هاي داخلي روي آن تاكيد داشت. 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس گفت: فساد 
و اختلاس زش��ت ترين پديده است به ويژه اگر توسط 
مسوولان رخ دهد. جمهوري اسلامي مي تواند با ايجاد 
يك قرارگاه عملياتي، اقتصاد ناامن را به اقتصادي امن 
و قابل پيش��رفت تبديل كند. جب��ار كوچكي نژاد در 
جلسه علني مجلس در نطق ميان دستور خود گفت: 
نظام جمهوري اسلامي ايران به رهبري امامين انقلاب، 
با اتكا به حمايت گس��ترده مردمي، از مراحل پرخطر 
آشوب هاي داخلي، جنگ و فتنه ها با اقتدار عبور كرده 
اس��ت. در عرصه سياست خارجي نيز پيشرفت هايي 
حاصل شده اما نبايد تمام فعاليت هاي داخلي كشور را 
به مذاكرات گره زد. وي افزود: ما به تيم مذاكره كننده 
اعتماد داريم، اما بايد دقت كنند با دش��مني روبه رو 
هستند كه دستش به خون جوانان اين سرزمين آلوده 
است و سردار دل ها، حاج قاسم سليماني را از ما گرفت. 
بنابراين نباي��د مذاكرات را در راس امور كش��ور قرار 
داد. امروز، اولويت كشور بايد بر توليد، رفع مشكلات 
معيشتي مردم، جذب سرمايه گذاري، اقتدار نيروهاي 
مسلح، حفظ نسل جديد و گسترش فرهنگ انقلابي 
متمركز باش��د. اين نماينده مجلس گفت: در حوزه 
سياست خارجي، تعامل سازنده با كشورهاي همسايه 
و همجوار بايد در اولويت باش��د. اگرچه برخي از اين 
كشورها تحت تاثير سياست هاي امريكا قرار دارند اما در 
طول 4۶ سال گذشته ثابت شد كه جمهوري اسلامي 
ايران همواره رويكردي محترمانه و همراه با حس��ن 
نيت دارد پس بايد تلاش ش��ود تا آنها احساس كنند 

مي توانند روابط خوبي با ايران داشته باشند.
وي افزود: امريكايي ها بدانند كه اگر بدعهدي كنند، 
اين مجلس هم��ان مجلس انقلابي اس��ت كه قانون 
»اقدام راهبردي« را در برابر زياده خواهي هاي امريكا 
و اروپا به تصويب رس��اند و مورد تحسين مقام معظم 
رهبري و ملت ايران قرار گرفت. مسوولان حق ندارند 
كشور را شرطي كرده و سفره مردم را به مذاكرات گره 
بزنند؛ دشمن همان دشمن است و هرگاه فرصتي بيابد، 
ضربه خود را مي زند. كوچكي نژاد يادآور ش��د: رهبر 
معظم انقلاب فرمودند مراقب فتنه هاي داخلي باشيد؛ 
دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي براي هوشياري در برابر 

رخدادهايي مانند حادثه صداوسيما هشدار مي دهم.
اين عضو كميسيون برنامه و بودجه گفت؛ آنچه امروز 

جامعه را به ش��دت رنج مي دهد، كاه��ش ارزش پول 
ملي است كه خدمات نظام را زيرسوال مي برد. فساد 
و اختلاس زش��ت ترين پديده است به ويژه اگر توسط 
مس��وولان رخ دهد. احس��اس تبعيض و بي عدالتي، 
شكاف ميان مردم و نظام را عميق تر مي كند. جمهوري 
اسلامي مي تواند با ايجاد يك قرارگاه عملياتي، اقتصاد 
ناامن را به اقتصادي امن و قابل پيشرفت تبديل كند. 
وي همچنين گفت: از رييس جمهور انتظار مي رود با 
گذشت حدود يك سال از آغاز دولت، ارزيابي دقيقي 
از عملكرد مديران و وزرا داشته باشند و پيش از آنكه 
مجلس وارد عمل شود، نسبت به بركناري مسوولان 
ناكارآمد اقدام ش��ود. ناترازي ان��رژي، عدم واگذاري 
شركت ها به بخش خصوصي و مردمي سازي اقتصاد 
از موانع مهمي هستند كه بايد رفع شوند. كوچكي نژاد 
ادامه داد: ش��ما وع��ده داديد اختيارات وس��يعي به 
اس��تانداران براي تس��ريع در كارها بدهيد، اما موانع 
داخلي دولت مانع تحقق آن شده است. انتظار داريم 
انقلابي عمل كند، بروكراسي زائد را حذف كند و مسير 

توسعه كشور را هموار سازد.
وي ب��ا تبريك هفت��ه معل��م و روز كارگ��ر گفت: از 
جهت گيري هوشمندانه رييس جمهور در خصوص 
تحول س��اختاري آموزش و پرورش تشكر مي كنم. 
قطعا مجلس شما را در اين مسير حمايت خواهد كرد 
مشروط بر آنكه در چارچوب سند تحول و قانون برنامه 
پيش رود. اين نماينده مجلس گفت: معلمان انتظار 
دارن��د كه وزير آموزش و پرورش، س��رآمدترين وزير 
كابينه باش��د. اگرچه رتبه بندي معلمان با همراهي 
مجلس يازدهم و دولت ش��هيد رييس��ي به تصويب 
و اجرا رس��يد، اما ب��ا توجه به تورم ش��ديد، اين طرح 
نتوانسته تحول اساسي در زندگي معلمان ايجاد كند. 
كوچكي نژاد بيان كرد: آقاي پزش��كيان، ش��ما روند 
هماهنگي در گزينش مديران را آغ��از كرديد و افراد 
توانمند را در اين حلقه گسترش داديد، اما اين حلقه 

در سطح استان ها و شهرستان ها تنگ تر شده است.
 همچنين از رييس جمهور انتظار داريم كه وعده هاي 
خود درباره س��اماندهي نيروهاي شركتي، حجمي، 
قراردادي و طرحي را عملي كنند. وي در پايان گفت: 
هر كمكي به م��ردم، كمك به نظام و انقلاب اس��ت. 
خنثي سازي تحريم تنها با توليد، كار و تلاش محقق 

خواهد شد.
به اين ترتيب همان طور كه از سوي رييس جمهور بارها 
تاكيد ش��ده بود كه وفاق، براي حل مشكلات كشور 
بسيار اهميت دارد، به نظر مي رسد كه چه در بازه ميان 
قواي سه گانه و چه در ساير نهادها، نشانه هايي از وفاق 
ديده مي شود و با بازگشت ثبات، مي توان انتظار داشت 

كه اهداف كلان كشور نيز محقق شود. 
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رييس جمهور با اش��اره به حادثه بندر شهيد رجايي 
گفت: ما به خانواده آنها از هر نظر رسيدگي خواهيم كرد، 
به همان شكلي كه دولت به خانواده هاي فوت شدگان 
معدن طبس رس��يدگي كرد، دولت اجازه نمي دهد 
خانواده هاي فوت شدگان با مشكل مواجه شوند. مسعود 
پزشكيان در سي و ششمين جشنواره ملي امتنان از 
كارگران و گروه هاي كار نمونه به مناسبت روز كارگر با 
تبريك روز كارگر اظهار كرد: حادثه بندر شهيد رجايي 
بسيار تلخ بود كه براي ما واقعا موجب ناراحتي شد. در 
بندرعباس تصميم گرفته شد كه چون آن منطقه بيمه 
البرز بود، بيمه خسارات را پرداخت كند. در دولت به وزير 
تعاون اعلام كرديم همه كساني كه جان خود را از دست 
دادند بايد شناسايي شوند و علاوه بر حق و حقوق آنها، 
مشكلات آنها احصا شود. وي ادامه داد: ما به خانواده آنها از 
هر نظر رسيدگي خواهيم كرد، به همان شكلي كه دولت 
به خانواده هاي فوت شدگان معدن طبس رسيدگي كرد، 
دولت اجازه نمي دهد خانواده هاي فوت شدگان با مشكل 
مواجه شوند. خود را موظف مي دانيم به خانواده اين افراد 
از هر نظر رسيدگي كنيم. رييس جمهور تصريح كرد: 
بهداشت و سلامت حق همگاني است و خود را موظف 
به رسيدگي به سلامت همه مردم مي دانيم. بالاخص به 
مسائل بهداشتي و سلامت كارگران رسيدگي خواهيم 
كرد. در دولت جلسه خواهيم داشت و قول مي دهيم 
سلامت كارگران را تامين خواهيم كرد و اجازه نمي دهيم 
مش��كلي پيش بيايد. وي ادامه داد: نهضت س��اخت 
مدارس و نوع آموزش در مدارس را راه اندازي كرده ايم. 
فرزندان ما آيندگان كشور هستند و اگر نتوانيم آنها را 
درست آموزش دهيم، آينده درستي نخواهيم داشت. 
اجازه نمي دهيم دانش آموزان، آموزش هاي ناصحيح 
و غيركافي داشته باش��ند. پزشكيان بيان كرد: تلاش 
مي كنيم ن��ه در مدارس خاص، بلكه كيفيت و كميت 
آموزش را مدارس��ي كه كارگران فرزندان خود را آنجا 
مي فرستند، اصلاح خواهيم كرد. وي افزود: در رابطه 
با مس��ائل بانكي مطالبات ش��ما را دنبال مي كنيم تا 
مشكلات حل شود. تا جايي كه در توان داريم، در دولت 
پيگيري مي كنيم تا روند اعتماد به كارگران حل شود. 
رييس جمهور در پايان تاكيد كرد: با كمك شما ايران را 
طوري مي سازيم تا طمع بيگانگان در رابطه با كشورمان 
نااميد شود. آينده كشور را ما و شما خواهيم ساخت. ايران 
را بايد طوري بسازيم كه شايسته همه ايرانيان باشد. 
اميدوارم تلاش شما بتواند آينده كشور را تضمين كند.

دورجديدمذاكراتدررم
برگزارميشود

وزير امور خارجه ايران از برگزاري دور جديد مذاكرات 
غيرمستقيم ايران و امريكا در رم خبر داد. سيدعباس 
عراقچي در حاش��يه جلس��ه هيات دول��ت در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به پرسشي درباره محل مذاكرات 
غيرمستقيم دور بعدي ايران و امريكا گفت: مذاكرات 
در رم برگزار مي شود. وزير امور خارجه تاكيد كرد: روز 
جمعه نيز قب��ل  از دور بعدي مذاكرات يك جلس��ه با 
۳ كش��ور اروپايي خواهيم داشت. وزير امور خارجه در 
پاسخ به پرسشي درباره تحريم هاي اخير امريكا گفت: 
اين امر مسلما پيام منفي دارد. اينكه در جريان مذاكرات 
طرف هاي مقابل اقدامات تحريك آميز را انجام دهند، 
مي تواند جديت آنان را زير سوال ببرد. البته ما در جريان 
هستيم كه ديدگاه هاي مختلفي در امريكا وجود دارد 
و لابي ه��اي مختلفي در آنجا عم��ل مي كنند. وي در 
پاسخ به اين پرسش كه تاثير شكل گيري اختلافاتي 
در دور دوم مذاكرات بر روند آن چيست، تصريح كرد: 
هر مذاكره اي براساس اختلافات صورت مي گيرد، اگر 
اختلافي وجود نداشته باشد كه مذاكره انجام نمي شود. 
عراقچي با بيان اينكه سه كشور اروپايي به نظر من به 
خاطر سياس��ت هاي غلطي كه اتخاذ كردند در حال 
حاضر نقش شان كمرنگ تر شده است، اظهار كرد: ولي 
ما مايل به اين قضيه نيستيم و براي همين هم دور بعدي 
مذاكرات را آمادگي داريم با آنها در رم برگزار كنيم. وزير 
امور خارجه افزود: ما علاقه منديم اين موضوع در يك 
فهم و درك جهاني حل و فصل شود. ما مذاكرات خود را 
با اروپا ادامه مي دهيم اما مذاكرات اصلي اكنون با امريكا 
در جريان اس��ت. عراقچي همچنين درباره وضعيت 
پول هاي بلوكه ش��ده ايران نيز تاكيد كرد: پول هاي 
بلوكه شده بخشي از تحريمي است كه بايد برداشته 
شود. وي يادآور شد: هر توافقي انجام شود، علي القاعده 
راستي آزمايي مربوط به مسائل هسته اي آن، وظيفه اي 
است كه به عهده آژانس انرژي هسته اي مي تواند قرار 
گيرد. آژانس در آينده اگر توافقي صورت بگيرد نقش 
مهمي خواهد داشت. وزير امور خارجه همچنين در 
پاسخ به پرسشي درباره اينكه آيا موضوع غني سازي 
زير ۲0 درصد به عنوان خط قرمز به طرف امريكايي 
تفهيم شده است، تصريح كرد: خط قرمزهاي ايران 
كاملا روشن و به طرف امريكايي نيز اعلام شده است. 
عراقچي در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا مذاكرات 
زمانبندي دارد، گفت: زمانبندي مشخصي تعيين 
نكرده ايم اما طبيعتاما اصلامايل به مذاكرات فرسايشي 
و دنبال وقت تلف كردن نيستيم و البته احساس ما اين 

است كه طرف مقابل هم همين انگيزه را دارد.

مديرانسياسيايرانوتروييكاي
اروپاييديدارميكنند

۲ منبع ديپلماتيك به رسانه انگليسي گفته اند مديران 
سياسي انگليس، فرانسه و آلمان روز جمعه در رم، پايتخت 
ايتاليا با همتايان خود از اي��ران )مجيد تخت روانچي و 
كاظم غريب آبادي، معاونان وزي��ر خارجه ايران( ديدار 
خواهند داشت. بنابر گزارش رويترز، جمهوري اسلامي 
ايران به دنبال تقويت روند مذاكرات هسته اي با ايالات 
متحده است كه چند هفته است با ميانجيگري عمان 
به صورت غيرمستقيم در حال انجام است و پس از 
مذاكرات هفته گذشته با روسيه و چين نيز ادامه دارد.

بيشاز۲۵۴همت
تسهيلاتازدواجوفرزندآوري

پرداختشد
شبكه بانكي در سال 140۳ بالغ بر ۲0۵ همت تسهيلات 
ازدواج به متقاضيان پرداخ��ت كرد كه حاكي از تحقق 
14۳ درصدي تكاليف در پرداخت اين نوع تس��هيلات 
و رش��د ۳0 درصدي در مقايسه با س��ال 140۲ است. 
همچنين در س��ال گذشته حدود 4۹ همت تسهيلات 
فرزندآوري به متقاضيان پرداخت شد كه نشانگر رشد 
۶ درصدي و تحق��ق 10۶ درصدي تكاليف در پرداخت 
تسهيلات فرزندآوري است. اين تسهيلات در مجموع به 
يك ميليون و ۲04 هزار و ۶۶ نفر از متقاضيان پرداخت 
شده اس��ت. طبق اعلام بانك مركزي، در سال گذشته 
سيستم بانكي، بالغ بر ۲0۵ هزار ميليارد تومان تسهيلات 
ازدواج به متقاضيان پرداخت كرد كه حاكي از تحقق 14۳ 
درصدي تكاليف در پرداخت اين نوع تسهيلات و رشد 
۳0 درصدي در مقايسه با سال 140۲ است. همچنين 
در سال گذشته حدود 4۹ هزار ميليارد تومان تسهيلات 
فرزندآوري به متقاضيان پرداخت شد كه حاكي از رشد 
شش درصدي و تحقق 10۶ درصدي تكاليف در پرداخت 
تسهيلات فرزندآوري است. اين تسهيلات در مجموع به 
يك ميليون و ۲04 هزار و ۶۶ نفر از متقاضيان پرداخت 
شده است به گفته بانك مركزي؛ در راستاي اجراي مفاد 
قوانين بودجه سال هاي 140۲ و 140۳ مترتب بر اجزاي 
)1( و )۲( بند )الف( تبصره )1۶( قانون بودجه سال 140۲ 
كل كشور و اجزاي )1( و )۲( بند )ث( تبصره )1۳( قانون 
بودجه س��ال 140۳، عملكرد شبكه بانكي در پرداخت 
تسهيلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوري در سال هاي 
140۲ و 140۳ به ترتيب بالغ بر ۲0۳.۹ همت و ۲۵4.۶ 
همت بوده است. شبكه بانكي در سال 140۲، تعداد ۷۷۲ 
هزار و ۶۹۳ فقره تسهيلات قرض الحسنه ازدواج معادل 
1۵۷.۹ همت را به متقاضيان پرداخت كرده بود كه نسبت 
به س��هميه مصوب در قانون بودجه اين سال، حاكي از 
عملكرد 10۹ درصدي در پرداخت تكاليف مزبور است. 
تسهيلات مذكور در سال 140۳ به ۶1۵ هزار و ۶۹۳ نفر 
به مبلغ ۲0۵.۹ همت پرداخت شده كه نسبت به سهميه 
مصوب در قانون بودجه اين س��ال، بيانگر عملكرد 14۳ 
درصدي است. ميزان پرداخت تسهيلات مزبور در سال 
140۳ نسبت به سال 140۲، رشدي معادل ۳0 درصد را 
داشته است. همچنين، مطابق اين گزارش، شبكه بانكي 
در سال 140۲، تعداد ۷۳۹ هزار و ۹4۸ فقره تسهيلات 
قرض الحسنه فرزندآوري معادل 4۶ همت را به متقاضيان 
پرداخت كرد كه نسبت به سهميه مصوب در قانون بودجه 
اين سال، بيانگر عملكرد 100 درصدي در پرداخت تكليف 
مزبور است. تسهيلات مذكور در سال 140۳ نيز به تعداد 
۵۸۸ ه��زار و ۳۷۳ فقره به مبل��غ 4۸.۸ همت پرداخت 
شده  كه نسبت به سهميه مصوب در قانون بودجه اين 
سال، بيانگر عملكرد 10۶ درصدي است. ميزان پرداخت 
تسهيلات مزبور در سال 140۳ نسبت به سال 140۲، 

رشدي معادل شش درصد را در پي داشته است. 

نظردولتدربارهساعتكاري
تابستانهادارات

رييس سازمان اداري و استخدامي گفت: ساعت كاري 
كارمندان از 1۵ خرداد 1404 از ۶ صبح تا 1۳ ظهر خواهد 
بود. علاءالدين رفيع زاده در حاشيه جلسه هيات دولت 
در جمع خبرنگاران گفت: رويكرد دولت در تخصيص 
مجوزهاي استخدامي اين است كه خيلي تجميع نيرو 
در ستاد اتفاق نيفتد و مجوزها را به شهرستان ها، بخش ها 
و جاهايي كه مردم، خدمات مستقيم دريافت مي كنند و 
آنجاهايي كه كمبود نيرو داريم و با مردم سر و كار داريم، 
تخصيص دهيم. وي با اشاره به مخالفت دولت با لايحه 
دو فوريتي دولت براي مديريت ساعت كاري ادارات 
گفت: دولت در لايحه خود درصدد دريافت اجازه تغيير 
ساعت رسمي كشور از مجلس بود تا بتواند در مسير 
صرفه جويي در انرژي تصميم بگيرد اما مجلس به دو 
فوريت لايحه راي نداد. اين يعني ساعت هاي رسمي 
و اداري فعلا بر مبناي قانون قبلي پيش خواهد رفت. 
رييس س��ازمان اداري و استخدامي متذكر شد: اگر 
تصميم جديدي نگيريم، ساعت كاري كارمندان از 

1۵ خرداد از ۶ صبح تا 1۳ ظهر خواهد بود.

قيمتانرژيوموادغذايي
كاهشمييابد

جديدترين گزارش »دورنماي بازارهاي كالا« كه از سوي 
بانك جهاني منتشر شد، نشان مي دهد كه قيمت كالا با 
احتساب تورم، طي دو سال آينده، به پايين ميانگين سال 
۲01۵ تا ۲01۹ خواهد رس��يد و به دوره رشد قيمتي 
كه احياي اقتصادي پس��اكرونا و آغاز جنگ اوكراين در 
سال ۲0۲۲، محرك آن بود، پايان مي دهد. اين كاهش 
قيمت مي توان��د خطرات تورمي كوتاه مدت ناش��ي از 
تعرفه هاي جديد و شديد امريكا و افزايش موانع تجاري 
در سطح جهان را تعديل كند، اما همچنين مي تواند براي 
اقتصادهاي در حال توس��عه اي كه صادرات كالا دارند، 
پيامدهاي منفي داشته باشد. ايندرميت گيل، اقتصاددان 
ارشد بانك جهاني در بيانيه اي گفت: قيمت هاي بالاتر 
كالاها براي بسياري از اقتصادهاي در حال توسعه كه دو 
سوم آنها صادركننده كالا هستند، يك مزيت بوده است. 
اما اكنون شاهد بالاترين نوسانات قيمت در بيش از ۵0 
سال گذشته هس��تيم. تركيب نوسانات بالاي قيمت و 
قيمت هاي پايين، مشكل ساز است. اين كشورها بايد در 
صورت امكان، تجارت را آزاد كنند، انضباط مالي را احيا 
كرده و محيطي مناس��ب تر براي تجارت ايجاد كرده تا 
سرمايه خصوصي را جذب كنند. در گزارش بانك جهاني 
آمده اس��ت: افزايش قيمت انرژي، بيش از دو درصد به 
تورم جهاني در سال ۲0۲۲ افزود، اما كاهش قيمت ها 
در سال هاي ۲0۲۳ و ۲0۲4، به ملايم شدن تورم كمك 
كرده است. طبق پيش بيني بانك جهاني، انتظار مي رود 
قيمت انرژي در سال ميلادي جاري، 1۷ درصد كاهش 
يابد و به پايين ترين سطح خود در پنج سال گذشته برسد 
و سپس در سال ميلادي آينده، ۶ درصد ديگر كاهش يابد.

منابع مالي رشد اقتصادي چطور تامين مي شود؟

درحاشيه جلسه دولت مطرح شد

ثبات؛پيشنيازرشدسرمايهگذاري

توضيحاتسخنگويدولتدربارهوضعيتكالاهاياساسيدربندرشهيدرجايي
سخنگوي دولت اعلام كرد كه در حادثه انفجار در بندر 
ش��هيد رجايي هيچ كدام از محموله هايي كه از س��وي 
ش��ركت بازرگاني دولتي وارد شده، آسيب نديده است. 
فاطمه مهاجراني در حاشيه جلسه هيات دولت در جمع 
خبرنگاران درباره طرح احتمال آسيب به كالاهاي اساسي 
در پي حادثه بندر شهيد رجايي اظهار كرد: هيچ كدام از 
محموله هايي كه از سوي ش��ركت بازرگاني دولتي وارد 
شده، آسيب نديده است. س��خنگوي دولت در پاسخ به 
پرسش��ي درباره ديدگاه دولت در زمينه طرح استيضاح 
وزير راه در مجلس گفت: به همان اندازه كه استيضاح حق 
مجلس اس��ت، انتظار داريم از اين ابزار استفاده سياسي 
نشود، همان گونه كه وزارت اقتصاد وزير خود را از دست 
داد. البته الان سرپرست اين وزارتخانه كار را به خوبي پيش 
مي برد. اميدواريم نسبت به وزارت راه، اما برخورد حرفه اي 
انجام شود. سخنگوي دولت با تاكيد بر لزوم شفاف سازي 
درباره حادثه بندر شهيد رجايي گفت: طبق گزارش هاي 
اوليه، احتمال خرابكاري رد شده و تحقيقات براي تعيين 
علت اصلي ادامه دارد. محرم تر از مردم نداريم و هيچ گونه 
سانسور خبري در ميان نيست. وظيفه دولت شفاف سازي 

است و اين مسير با جديت ادامه خواهد داشت. وي افزود: 
با توجه به اهميت موضوع، مقرر شد اطلاع رساني درباره 
جزييات حادثه، به ويژه تعداد جانباختگان و ابعاد آن، به 
صورت دقيق و متمركز انجام شود. مهاجراني تصريح كرد: 
تا اين لحظه، احتمال خرابكاري رد شده و قصور انساني 
به عنوان يكي از احتمالات در دست بررسي است. با اين 
حال، براي هرگونه اظهارنظر قطعي، بايد منتظر تكميل 
تحقيقات ماند. سخنگوي دولت با اشاره به تصميم دولت 
مبني بر ممنوعيت احداث پتروش��يمي ميانكاله گفت: 
دولت تصميمات لازم را اتخاذ كرده اس��ت. وزارت جهاد 
كشاورزي مكلف به پس گرفتن زمين ها و برگرداندن آن 
به اراضي ملي شده  و مراحل كار در حال انجام است. وي 
با اش��اره به موضوع حجاب، اين امر را فرهنگي و تربيتي 
دانست و افزود: در اين زمينه با اقدامات سلبي نمي توانيم 
به نتيجه برس��يم. قبلا هم اعلام كرده ايم كه دولت قرار 
نيس��ت در مقابل مردم قرار گيرد. مهاجراني در پاسخ به 
پرسشي درباره ارسال پيامك هاي حجاب تصريح كرد: 
از اين موضوع بي اطلاع هستم اما آن را پيگيري خواهيم 
 ،CFT كرد. سخنگوي دولت درباره تصويب لوايح پالرمو و

اظهار كرد: اميدوارم اين لوايح آخرين هفته بررس��ي در 
مجمع تشخيص را از س��ر بگذرانند و به نتيجه برسند. 
وي با بيان اينكه در جلس��ه امروز هيات دولت گزارشي 
از وقايع هرم��زگان و نحوه مديريت آن از س��وي وزراي 
كشور و راه ارايه شد، افزود: در اين جلسه، موضوع رسوب 
كالاه��ا تا حدود 1۸ س��ال در گمرك نيز مطرح ش��د و 
رييس جمهوري دستور داد اين موضوع با دقت بررسي، 
فرآيندها بازبيني و علت وقوع چنين اتفاقي مش��خص 
شود. مهاجراني يادآور شد: نكته اي وزير بهداشت در اين 
زمينه مطرح كرد كه باتوجه به استقرار تيم هاي حرفه اي 
بهداشت محيط در منطقه حادثه بندر رجايي و با در نظر 
گرفتن دود و گاز ناش��ي از حادثه در منطقه اعلام شده 
هيچ گونه آلودگي شيميايي و محيطي در مناطق مسكوني 
وجود ندارد، اما افراد ب��راي ورود به منطقه حادثه بايد از 
ماسك هاي مخصوص استفاده كنند. سخنگوي دولت 
گفت: رييس جمهوري دستور داد رسيدگي به وضعيت 
خانواده هاي آس��يب ديدگان از س��وي وزارت كار انجام 
ش��ود. وزير كار مامور شد وضعيت آنان را بررسي كند تا 
خسارت ها جبران شود. وي ادامه داد: استاندار هرمزگان 

اطلاعات كامل تمام خانوارهاي آس��يب ديده و نه صرفا 
خانواده جانباختگان را جمع آوري و در اختيار قرار دهد تا 
بتوان خدمات لازم را به آنان ارايه كرد. مهاجراني يادآور 
شد: آغاز به كار بندر رجايي پس از روز حادثه از ديگر نكات 
مهم بود كه با وجود آسيب ديدن بخشي از بندر، فعاليت آن 
ادامه دارد و گمرك نيز به شدت فعال است و هيچ مشكلي 

در اين زمينه وجود ندارد.
سخنگوي دولت با يادآوري اينكه هيچ كدام از محموله هاي 
ش��ركت بازرگاني دولتي دچار آس��يب نشده اند، گفت: 
در عي��ن ح��ال ش��ركت ها و س��ازمان هاي متول��ي به 
زيرمجموعه هاي خود فراخوان داده اند تا هرگونه خسارت 
وارده را اع��لام كنند. وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، 
كشاورزي و بهداشت، از جمله مجموعه هايي هستند كه 
شركت هاي تابعه آنها مشمول اين فراخوان مي شوند. وي 
ادامه داد: همچنين در جلسه امروز هيات دولت، تخصيص 
مجدد ارز به شركت هاي آسيب ديده در حادثه اخير نيز 
مطرح شد كه از س��وي بانك مركزي انجام مي شود، اما 
تشخيص و تخصيص و اولويت بندي شركت ها بر عهده 

وزارت صنعت، معدن و تجارت است.


